

REPUBLIQUE  
DE  
VANUATU



REPUBLIC  
OF  
VANUATU

**JOURNAL OFFICIEL**

**OFFICIAL GAZETTE**

31 MAY 2001

EXTRAORDINARY GAZETTE  
NUMERO SPECIAL  
NO. 3

31 MAY 2001

**SONT PUBLIES LES TEXTES SUIVANTS**

**LOIS**

LOI NO. 1 DE 2001 RELATIVE AUX  
COMMUNES (MODIFICATION)

**NOTIFICATION OF PUBLICATION**

**ACTS**

MUNICIPALITIES (AMENDMENT) ACT  
NO. 1 OF 2001

**REPUBLIC OF VANUATU**

**MUNICIPALITIES (AMENDMENT) ACT NO. 1 OF 2001**

**Arrangement of Sections**

1. Amendments
2. Commencement

Assent 25 05 01  
Commencement 31.05.01

## **REPUBLIC OF VANUATU**

### **MUNICIPALITIES (AMENDMENT) ACT NO. 1 OF 2001**

An Act to amend the Municipalities Act [CAP 126]

Be it enacted by the President and Parliament as follows-

#### **1 Amendments**

The Municipalities Act [CAP 126] is amended as set out in the Schedule.

#### **2 Commencement**

This Act commences on the day on which it is published in the Gazette.

## **Schedule**

### **Amendments of the Municipalities Act [CAP 126]**

#### **1 After section 6**

Insert

##### **“6A Appointment of Commissioner**

- (1) This section applies in relation to the Port Vila Municipal Council (“the Council”) and its councillors whose term expired on 24 March 2001.
- (2) The Minister may by order appoint a Commissioner to administer the affairs of the Council if the Minister is, on the advice of the Director-General, satisfied that it is necessary to do so to ensure the proper administration of the Council.
- (3) The Minister may appoint a public servant, or any other person, with suitable qualifications or experience as the Commissioner and the Commissioner is to be appointed:
  - (a) for the period that starts on the commencement of this section and ends on the day on which the mayor of the Council is elected in accordance with the regulations made under this Act; and
  - (b) on such terms and conditions as are specified in the order.
- (4) The Commissioner has such powers as are necessary to administer the affairs of the Council while the Commissioner’s appointment is in force.
- (5) Despite subsection 7(1A), the election of councillors for the Council must be held before 25 September 2001 on a date to be determined by the Electoral Commission after consultation with the Minister.”.

#### **2 After subsection 7(1)**

Insert

- “(1A) The election of councillors must be held not earlier than 30 days and not later than 60 days after the end of their term.
- (1B) The Electoral Commission must, after consultation with the Minister, determine the date of the election of the councillors.”.

#### **3 Paragraph 7(2)(a)**

Repeal the paragraph.



# RÉPUBLIQUE DE VANUATU

## LOI NO. 1 DE 2001 RELATIVE AUX COMMUNES (MODIFICATION)

### Sommaire

1. Modifications
2. Entrée en vigueur



RÉPUBLIQUE DE VANUATU

LOI NO. 1 DE 2001 RELATIVE AUX COMMUNES (MODIFICATION)

Modifiant la Loi No. 5 de 1980 relative aux communes.

**Le Président de la République et le Parlement promulguent le texte suivant :**

**1 Modifications**

La Loi No. 5 de 1980 relative aux communes est modifiée par l'Annexe ci-jointe.

**2 Entrée en vigueur**

La présente Loi entre en vigueur à la date de sa publication au Journal officiel.





## Annexe

### Modifications de la Loi No. 5 de 1980 relative aux communes

#### 1 Après l'article 6

Insérer

##### "6A Nomination du Commissaire

- (1) Le présent article s'applique relativement au conseil municipal de Port-Vila ("le Conseil") et à tous ses conseillers dont le mandat expire le 24 mars 2001.
- (2) Le ministre peut, par Arrêté, nommer un Commissaire afin d'administrer les affaires du Conseil si le Ministre sur conseil du Directeur général, est certain que cette action est nécessaire pour assurer une administration adéquate du Conseil.
- (3) Le Ministre peut nommer un fonctionnaire, ou toute autre personne, ayant des qualifications adéquates ou de l'expérience, en qualité de Commissaire et ledit Commissaire sera nommé :
  - a) pour une période commençant à la date d'entrée en vigueur du présent article et se terminant le jour où le Maire du Conseil municipal est élu conformément aux règles établies en vertu de la présente Loi ; et
  - b) selon les modalités fixées dans l'arrêté.
- (4) Le Commissaire dispose de ces pouvoirs étant donné qu'ils sont nécessaires pour l'administration des affaires du Conseil lorsque sa nomination est en vigueur.
- (5) Nonobstant le paragraphe 7(1A), les élections municipales doivent avoir lieu avant le 25 septembre 2001 à une date que le Conseil des élections déterminera après consultation du Ministre."

#### 2 Après le Paragraphe 7(1)

Insérer

- (1A) Les élections municipales doivent avoir lieu au moins 30 jours et au plus tard 60 jours après la fin de mandat du Conseil."
- (1B) Le Conseil des élections doit, après consultation du Ministre, déterminer la date des élections municipales."

#### 3 Paragraphe 7(2)(a)

Supprimer le paragraphe.

